



سياسة جامعة البصرة بشأن التعاون مع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية

## University of Basrah Policy on Cooperation with Professional Unions and NGOs

بعد ان صدر الإعلان العالمي لحقوق الإنسان في 10/كانون الأول 1948، شهد العالم إنتعاش لحركة العمل النقابي خاصة بعد أن ورد في المادة الثالثة والعشرين منه "لكل شخص الحق في ان ينشأ أو ان ينظم إلى نقابات حماية لمصلحته"، وقد نص الدستور العراقي للعام 2005 في المادة الثانية والعشرون منه على "تكفل الدولة حق تأسيس النقابات والاتحادات المهنية والانضمام إليها، وينظم ذلك بقانون" إذ أن المشرع كفل حق الأفراد بتأسيس النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية إذ نص المشرع في المادة(1) من قانون المنظمات غير الحكومية رقم (12) لسنة 2010، حيث عرفت المنظمة غير الحكومية بأنها "مجموعة من الأشخاص الطبيعية أو المعنوية سجلت واكتسبت الشخصية المعنوية. وأن تأسيس أي نقابة لا بد أن يكون وفقا لقانون خاص وتعد أموالها أموال عامة ويكون الانتماء إليها شرطا إجباريا لممارسة مهنة معينة كالطب أو الصيدلة أو المحاماة، وعليها فأن النقابة المهنية شخص من أشخاص القانون العام وهي تختلف عن المنظمة غير حكومية كون الأخيرة الانتماء إليها تطوعي، كذلك فأن قانون "التنظيم النقابي للعمال" رقم (52) لسنة 1987 نص في مادته التاسعة على "النقابة: منظمة عمالية حرة يكفلها النظام الاجتماعي للدولة ولها شخصية معنوية وتتمتع باستقلال مالي وإداري لتحقيق أغراضها، ويمثلها رئيس النقابة" وأضافت المادة العاشرة انه "أولاً: النقابة هي الممثل القانوني للعمال المنتسبين إليها في كل علاقة عمل بين هؤلاء وأصحاب العمل أو بسبب النزاع على تطبيق القانون..." وبينت المادة الثانية عشر حرية العمال بتأسيس لجان نقابية وان من حق ويمكن للجان نقابيتين تأسيس نقابة خاصة بهم وهو ينطبق على فئة وهم "الأجراء والمتعاقدين ومنهم من تم توظيفه وفق قرار مجلس الوزراء العراقي رقم 315 لسنة 2019 وتوابعه".



## سياسة جامعة البصرة بشأن التعاون مع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية

### University of Basrah Policy on Cooperation with Professional Unions and NGOs

وقد وضعت جامعة البصرة سياستها الخاصة بشأن التعامل مع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية وهي كآآتي:

- 1- تعترف الجامعة بالنقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية طالما أن تأسيسها وفقا لأسس قانونية وتشريعية صحيحة .
- 2- تتعامل الجامعة مع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية وفقا لمبدأ التعاون والتكامل والتكافل.
- 3- يكون من حق ممثلي النقابات والمنظمات غير الحكومية تقديم مقترحات تنفيذ مشاريع إقتصادية وإجتماعية و يكون ذلك بالتعاون مع جامعة البصرة وتعمل الجامعة على دراسة هذه المشاريع وجدوى تنفيذها بما يخدم المجتمع ومرتادي الجامعة .
- 4- تعمل الجامعة على تقديم الدعم الممكن من الناحية المادية والمعنوية للنقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية من خلال ما تملك من وسائل وأدوات .
- 5- تعمل الجامعة وبالتعاون مع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية على تدريب وتأهيل وتطوير الكوادر التي تنتسب لكلا الطرفين بالإعتماد على ما يملكه الطرفين من إمكانيات علمية ومادية وحسب الحاجة .
- 6- تكفل الجامعة للنقابات والمنظمات تقديم الضمانات التي من شأنها تحقيق الفاعلية لكلاهما لتتصدى لدورها المنشود وتمنع من مصادرة حقوقهما ومن هذه الضمانات الوسائل القانونية الضامنة لعمل النقابة .



سياسة جامعة البصرة بشأن التعاون مع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية

## University of Basrah Policy on Cooperation with Professional Unions and NGOs

- 7- تسمح الجامعة بتشكيل النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية وتتعهد بعدم عرقلة نشوئها وتكوينها وتمكن موظفيها من الانضمام الى النقابات أو المنظمات غير الحكومية ذات المساس بعملهم أو وضع شروط تعسفية من شأنها ان تصادر هذه الحرية .
- 8- يكون للجامعة أن تستمع لرأي النقابات أو المنظمات غير الحكومية من خلال إشراكها في المناقشات حول أعمال الجامعة التي تتعلق بالأفراد المنظمين الى هذه النقابات والتي من شأنها أن تمس مراكز القانونية أو الوظيفية . يخص قانون أو نظام أو تعليمات تمس مراكز الموظفين وحقوقهم إزاء الحكومة أو واجباتهم.
- 9- تقف الجامعة على مسافة متساوية من جميع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية ولا تفضل بعضها على بعض .

ومن أهم النقابات التي تتعامل معها جامعة البصرة:

- أ- نقابة الصيادلة المؤسسة بالقانون رقم (112) لسنة 1966.
- ب- نقابة الأطباء المؤسسة بالقانون رقم (81) لسنة 1984.
- ج- نقابة المعلمين المؤسسة بالقانون رقم (7) لسنة 1989.
- د- نقابة الاكاديميين العراقيين المؤسسة بالقانون رقم (61) لسنة 2017.
- هـ- نقابة التمريض المؤسسة بالقانون رقم (8) لسنة 2020.



سياسة جامعة البصرة بشأن التعاون مع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية

## University of Basrah Policy on Cooperation with Professional Unions and NGOs

After the promulgation of the Universal Declaration of Human Rights on 10 December 1948, the world witnessed a revival of the trade union movement, especially after it stated in article XXIII of the Constitution that "Everyone has the right to establish or organize into trade unions to protect his interest", and the Iraqi Constitution of 2005 stipulates in article XXII thereof that "the State shall guarantee the right to establish and join trade unions and professional unions, and shall regulate this by law" since the legislator guaranteed the right of individuals to establish professional unions and non-trade unions and non-trade unions. The legislator stipulates in Article (1) of the NGO Law No. (12) of 2010, where the NGO is defined as "a group of natural or legal persons who registered and acquired legal personality ... The establishment of any trade union must be in accordance with a special law, and its funds are considered public funds, and membership in it is a mandatory condition for the exercise of a particular profession such as medicine, pharmacy or law, and therefore the professional syndicate is a person of public law and is different from the non-governmental organization because the latter belongs to it voluntarily, and also the law "On the organization of trade unions of workers" No. 52 of 1987 stipulates in its article IX that "the union: A free workers' organization



سياسة جامعة البصرة بشأن التعاون مع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية

## University of Basrah Policy on Cooperation with Professional Unions and NGOs

guaranteed by the social system of the state, has a legal personality and enjoys financial and administrative independence to achieve its purposes, and is represented by the head of the union," Article X added, adding that "first: the union is the legal representative of the workers affiliated with it in every employment relationship between these and the employers or because of the dispute over the application of the law . " Article XII states the freedom of workers to establish trade union committees and that it is the right and the two trade union committees can establish their own union, which applies to the category of "employees and contractors, including those who were employed in accordance with the decision of the Iraqi Council of Ministers No. 315 of 2019 and its dependencies."

The University of Basrah has developed its own policy on dealing with trade unions and non-governmental organizations, which are as follows:

- 1- The University recognizes professional unions and non-governmental organizations as long as their establishment is in accordance with valid legal and legislative foundations.



## University of Basrah Policy on Cooperation with Professional Unions and NGOs

- 2- The University deals with professional unions and non-governmental organizations in accordance with the principle of cooperation, integration and solidarity.
- 3- Representatives of trade unions and non-governmental organizations shall have the right to submit proposals for the implementation of economic and social projects in cooperation with the University of Basra and the university works to study these projects and the feasibility of their implementation in order to serve the community and university visitors.
- 4- The University works to provide financially and morally feasible support to professional unions and non-governmental organizations through the means and tools it possesses.
- 5- The University works in cooperation with professional unions and non-governmental organizations to train, qualify and develop cadres belonging to both parties depending on the scientific and material capabilities of the parties and as needed.
- 6- The university guarantees the unions and organizations to provide guarantees that will achieve effectiveness for both of them to address their



سياسة جامعة البصرة بشأن التعاون مع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية

## University of Basrah Policy on Cooperation with Professional Unions and NGOs

desired role and prevent the confiscation of their rights, including the legal means that guarantee the work of the union.

- 7- The University shall permit the formation of trade unions and non-governmental organizations and undertake not to hinder their establishment and formation and enable its employees to join trade unions or non-governmental organizations that prejudice their work or to establish arbitrary conditions that would confiscate this freedom.
- 8- The University shall have the right to hear the opinion of trade unions or non-governmental organizations by involving them in discussions on the work of the University that relate to individuals organized to these unions and that would affect legal or functional positions. It concerns a law, regulation or instruction affecting the status of employees and their rights vis-à-vis the Government or their duties.
- 9- The university stands at an equal distance from all professional unions and non-governmental organizations and does not prefer each other to each other.

Some of the most important unions that University of Basrah deals with are:





سياسة جامعة البصرة بشأن التعاون مع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية

## University of Basrah Policy on Cooperation with Professional Unions and NGOs

- The Pharmacists Syndicate established by Law No. (112) of 1966.
- The Syndicate of Physicians established by Law No. (81) of 1984.
- Teachers' Syndicate established by Law No. (7) of 1989.
- The Iraqi Academics Syndicate established by Law No. (61) of 2017.
- The Nursing Syndicate established by Law No. (8) of 2020.

Policy code	BAS010328
Policy title	جامعة البصرة بشأن التعاون مع النقابات المهنية والمنظمات غير الحكومية University of Basrah Policy on Cooperation with Professional Unions and NGOs
Approving body	University council
Next review date	20.09.2022
Reviewed date	20.09.2021
Previous review date	20.09.2020
Prepared by	الأستاذ المساعد اعتدال عبد الباقي يوسف Assistant Professor Itidal Abdulbaqi Yousif